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2 De brief aan de Galaten 

Achtergrond 
De brief van Paulus aan de Galaten is een bijzondere brief. Allereerst valt op dat de hele brief gaat 
over één onderwerp dat speelde in die gemeenten (zie hier onder). Tegelijk is de brief ook heel scherp 
van toon en heel persoonlijk. Het is een brief die Paulus 
met emotie heeft geschreven, uit een diepe betrokken-
heid bij het geestelijk welzijn van de gemeenten. Uit 
alles blijkt dat hier heel veel op het spel stond! In deze 
Bijbelstudie zullen we zien wat dat was en wat dat voor 
ons vandaag betekent. 

Galatië was een Romeinse provincie die in het midden 
van het huidige Turkije lag (zie kaartje). De gemeenten 
daar bestonden voor het grootste deel uit niet-joden en 
een aantal van de gemeenten was door Paulus zelf ge-
sticht. 

Wat was er aan de hand? 
Paulus had op een eerdere zendingsreis het evangelie verkondigd aan de Galaten. De kern van dat 
evangelie was dat Christus aan het kruis voor onze zonden volledig betaald heeft. Door dat offer kun-
nen we uit pure genade gered worden en als verloste mensen leven. Dat betekent dat we niets meer 
hoeven te doen om God iedere keer weer gunstig te stemmen, maar als geliefde kinderen mogen le-
ven door Zijn Geest in alle vrijheid. We worden niet gered door ons aan de wet te houden of door 
dingen voor God te presteren, maar we worden gered uit 100% genade. 

De Galaten hadden dat evangelie gehoord en waren tot geloof in Christus gekomen. Maar nadat Pau-
lus vertrokken was waren er dwaalleraars gekomen die gezegd hadden: die genade die Paulus leert, is 
wel erg gemakkelijk. Zo eenvoudig gaat het niet. Je kunt alleen behouden worden als je gelooft in 
Christus EN als je je laat besnijden en je houdt aan de Joodse wetten. Voorbeelden daarvan zijn: de 
sabbatswetten, de voedselwetten, wetten over het houden van de Joodse feesten, etc. Tot verdriet 
van Paulus hadden de Galaten zich laten overtuigen door deze dwaalleraars. 

Wat die dwaalleraars leerden kwam niet zomaar uit de lucht vallen. Het sloot aan bij wat al eeuwen 
gebruikelijk was als heidenen tot geloof kwamen in de God van Israël. Ze werden dan gedoopt (de 
‘proselietendoop’), werden besneden en gingen leven volgens de Joodse wet. Maar in de eerste ge-
meenten ging het anders. Toen de Romein Cornelius met zijn gezin tot geloof kwam, werden ze wel 
gedoopt maar niemand werd besneden en aan niemand werd opgelegd dat ze nu volgens de Joodse 
wetten moesten gaan leven. Paulus is hier vanaf het begin duidelijk over geweest dat dit Gods weg 
met de heidenen was. Desondanks bleef een groep gelovigen uit de Joden het er niet mee eens en 
bleven gelovigen uit de heidenen overtuigen dat ze zich toch moesten laten besnijden en dat ze toch 
de Joodse wetten moesten houden als voorwaarde om gered te kunnen worden. 

Wat was dan het grote probleem? 
Heel oppervlakkig zou je kunnen denken: waarom is Paulus nu zo scherp? Op zichzelf kan het toch 
niet zoveel kwaad als gelovigen de wet gaan volgen als ze in Christus geloven? En op zich is het toch 
niet zo’n probleem als iemand zich laat besnijden? Maar Paulus beseft dat hier de kern van het evan-
gelie op het spel staat: er is alleen redding door 100% genade op grond van het kruis van Christus. 
Alles wat mensen daar zelf nog bij willen doen doet afbreuk aan Christus. Er zijn maar twee mogelijk-



 
1 

3 De brief aan de Galaten 

heden: ofwel je wordt gered door 100% genade, ofwel je probeert gered te worden door iets dat je-
zelf doet. Paulus ziet dat er geen tussenweg is. 

Wat zegt de Galatenbrief ons vandaag? 
Je zou kunnen zegen: de dwaalleer die bij de Galaten speelde komt bij ons niet voor, dus wat moeten 
wij met de Galatenbrief? Inderdaad zegt niemand dat wij ons moeten laten besnijden om behouden 
te kunnen worden. Maar deze dwaalleer duikt iedere keer weer in een andere gedaante op.  

De kern van de dwaling is dat er aan het geloof in de Here Jezus allerlei voorwaarden worden toe-
gevoegd. Dat kunnen op zich goede dingen zijn zoals: je laten dopen, iedere dag stille tijd houden en 
een actief getuige zijn. Maar als je die dingen gaat zien als jouw bijdrage aan je redding, dan ben je in 
feite de Here Jezus kwijtgeraakt. Als de Galatenbrief ons één ding leert dan is het dat wij niets hoeven 
en kunnen bijdragen aan onze redding: alleen het offer van de Here Jezus maakt ons vrij.  

Structuur van de brief 
De Galatenbrief telt zes hoofdstukken. Hij begint 
met een korte opening (1:1-5) en hij eindigt met 
een kort slot (6:11-18). Daartussenin zit het 
hoofdgedeelte dat weer uit drie stukken bestaat. 

1. Een biografisch deel waarin Paulus schrijft 
over zijn roeping en over twee belangrijke ge-
beurtenissen waarin hij een rol speelde en die 
te maken hebben met het onderwerp van de 
brief. (1:6-2:14). Dit deel was nodig omdat de 
dwaalleraars het gezag van Paulus aanvielen. 

2. Een leerstelling deel waarin Paulus laat zien dat het houden van de wet je niet kan redden. Hij 
verwijst hier vaak naar het Oude Testament om te laten zien dat ook daar al het geloof in de God 
van Israël en in Zijn genade de enige weg tot redding was. (2:15-5:12). 

3. Een praktisch deel waarin Paulus laat zien hoe we wel mogen leven: als verloste kinderen en geleid 
door de Geest. (5:13-6:10). 

Galaten 1:1-5    Opening en toonzetting 

1 Paulus, een apostel – geroepen, niet vanwege mensen, ook niet door een mens, maar door 
Jezus Christus en God de Vader, Die Hem uit de doden opgewekt heeft – 2 en al de broeders 
die bij mij zijn, aan de gemeenten van Galatië:  

Paulus begint deze brief met een heel korte opening, waarin hij direct benadrukt dat hij is ‘geroepen 
… door Jezus Christus en God de Vader’ (vers 1). De dwaalleraars vielen het gezag van Paulus aan en 
hielden de Galaten voor dat Paulus maar een tweederangs iemand was. Hij was er later bijgekomen 
en hoorde niet bij de twaalf apostelen. Maar Paulus stelt hier tegenover dat hij zijn roeping recht-
streeks van de Here Jezus heeft ontvangen. Om dezelfde reden verwijst hij naar ‘al de broeders die bij 
mij zijn’ (vers 2). 

Opening en groet

Slot

Biografisch deel

Leerstellig deel

Praktisch deel

• Galaten 1:1-5

• Galaten 1:6-2:14

• Galaten 2:15-5:12

• Galaten 5:13-6:10

• Galaten 6:11-18
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3 genade zij u en vrede van God de Vader en van onze Heere Jezus Christus, 4 Die Zichzelf 
gegeven heeft voor onze zonden, opdat Hij ons zou ontrukken aan de tegenwoordige slechte 
wereld, overeenkomstig de wil van onze God en Vader. 5 Hem zij de heerlijkheid in alle 
eeuwigheid. Amen. 

In vers 3 en 4 vat Paulus het werk van de Here Jezus samen. Hij zegt dat wij van nature deel uitmaken 
van de “tegenwoordige slechte wereld”. In 2 Corinthiërs 4 schrijft Paulus dat de satan zelf “de god van 
deze eeuw” is, dat dus de “slechte wereld” waarover hij het hier heeft wordt beheerst door de satan 
zelf. Duidelijker kan het niet. Paulus zegt dat wij van nature horen bij een gevallen wereld is die op 
weg is naar haar ondergang. Dat is ook wat Johannes schrijft in 1 Johannes 2:17 “En de wereld gaat 
voorbij met haar begeerte”. Maar Paulus voegt er aan toe: “Christus heeft Zichzelf gegeven voor onze 
zonden, opdat Hij ons zou ontrukken aan de tegenwoordige slechte wereld”. Dat is precies wat Paulus 
ook zegt in Colossenzen 1:13 “Hij heeft ons getrokken uit de macht van de duisternis en overgezet in 
het Koninkrijk van de Zoon van Zijn liefde.” Hiermee zet Paulus al in vers 4 de kern van het evangelie 
neer! Het enige dat ons kan redden is het offer van de Here Jezus. 

Galaten 1:6-9   Verdraaiing van het evangelie 

6 Ik verwonder mij erover dat u zich zo snel afwendt van Hem Die u in de genade van Christus 
geroepen heeft, naar een ander evangelie, 7 terwijl er geen ander is; al zijn er ook sommigen 
die u in verwarring brengen en het Evangelie van Christus willen verdraaien. 8 Maar zelfs als 
wij, of een engel uit de hemel, u een evangelie zouden verkondigen, anders dan wat wij u 
verkondigd hebben, die zij vervloekt. 9 Zoals wij al eerder gezegd hebben, zo zeg ik ook nu 
weer: Als iemand u een evangelie verkondigt anders dan wat u ontvangen hebt, die zij 
vervloekt. 

Vaak begint Paulus een brief eerst met een gemeente te prijzen voor wat ze goed doen. Pas daarna 
gaat Paulus in op wat er niet goed gaat in de gemeente. Hier in de Galatenbrief doet Paulus dat niet. 
De zaak is blijkbaar zo ernstig dat Paulus direct tot de kern van de zaak komt en op een bijzonder 
scherpe manier. Hij zegt dat de Galaten zich afgewend hebben van God de Vader en een ander evan-
gelie zijn gaan geloven wat geen evangelie is.  

Paulus schrijft dat ieder die met een ander evangelie komt dan wat Paulus zelf geleerd heeft, ver-
vloekt is (vers 9). Wat zo’n vervloeking betekent zien we bijvoorbeeld in Handelingen 13:9-11 waar 
Paulus optreedt tegen de tovenaar Elymas. In ieder geval leren we uit de manier waarop Paulus de 
gemeente aanspreekt dat dwaling in fundamentele zaken bijzonder ernstig is. 

Gevaar van valse leraren 

De Bijbel waarschuwt op veel plaatsen voor valse leraren, en ziet dat als een veel groter gevaar voor 
de gemeente dan bedreigingen van buitenaf. Zo waarschuwt Paulus in Handelingen 20:28-30 de oud-
sten van de gemeente in Efeze voor valse leraren: “Zie dan toe op uzelf en op heel de kudde, te mid-
den waarvan de Heilige Geest u tot opzieners aangesteld heeft om de gemeente van God te weiden, 
die Hij verkregen heeft door Zijn eigen bloed. Want dit weet ik: dat na mijn vertrek wrede wolven bij u 
zullen binnenkomen, die de kudde niet sparen; en dat uit uw eigen midden mannen zullen opstaan die 
de waarheid verdraaien om de discipelen weg te trekken achter zich aan.” 

In 2 Timotheüs 2:16-18 noemt Paulus zelfs valse leraren bij naam en toenaam en hij vergelijkt ze met 
kanker. Paulus roept de gemeente ook op om geen contact te hebben met zulke valse leraren. Het is 
dus verkeerd om ernstige dwaalleer met de mantel der liefde te bedekken. “Maar ontwijk onheilige, 
inhoudsloze praat. Want zij die dat doen, zullen steeds meer in goddeloosheid toenemen. En hun 
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woord zal zich uitzaaien als kanker; onder hen bevinden zich Hymeneüs en Filetus. Zij zijn van de 
waarheid afgeweken door te beweren dat de opstanding reeds heeft plaatsgevonden, en breken het 
geloof van sommigen af.”. 

Paulus zegt er wel bij dat het vermanen van valse leraren altijd op een vriendelijke en zachtmoedige 
manier moet gebeuren: “Een dienstknecht van de Heere moet geen ruzie maken, maar vriendelijk zijn 
voor allen, bekwaam om te onderwijzen en iemand die de kwaden kan verdragen. Hij moet met 
zachtmoedigheid hen onderwijzen die zich verzetten. Misschien geeft God hen eens bekering, zodat zij 
tot erkenning van de waarheid komen.” (1 Timotheüs 2:24,25) 

Gal. 1:10-2:14    De roeping van Paulus onder de 

heidenen 

10 Want ben ik nu bezig mensen te overtuigen, of God? Of probeer ik mensen te behagen? Als 
ik immers nog mensen behaagde, zou ik geen dienstknecht van Christus zijn. 11 Maar ik maak 
u bekend, broeders, dat het Evangelie dat door mij verkondigd is, niet naar de mens is. 12 
Want ik heb dat ook niet van een mens ontvangen of geleerd, maar door openbaring van 
Jezus Christus. 

Omdat de dwaalleraars het gezag van Paulus in twijfel trekken, gaat hij eerst in op zijn eigen roeping. 
Paulus heeft het evangelie dat hij aan de Galaten heeft geleerd niet van andere mensen overgeno-
men, maar hij heeft het rechtstreeks ontvangen van de Here Jezus door een openbaring. Hij zegt ook 
dat het evangelie niet “naar de mens” is. Daarmee bedoelt Paulus dat het evangelie niet aansluit bij 
wat wij van nature zoeken: een manier om onszelf te kunnen redden. En dat was precies wat de Gala-
ten er van gemaakt hadden. 

13 U hebt immers gehoord van mijn levenswandel, voorheen in het Jodendom, dat ik de 
gemeente van God uitermate fel vervolgde en die verwoestte; 14 en dat ik in het Jodendom 
meer vorderingen maakte dan veel leeftijdgenoten onder mijn volk, omdat ik een nog groter 
ijveraar was voor de overleveringen van mijn vaderen.  

In vers 13 schrijft Paulus hoe hij een vooraanstaande Farizeeër was, die de gemeente vervolgde en 
verwoeste. Op andere plaatsen schrijft Paulus dat hij christenen uit hun huizen liet sleuren om ze in 
de synagogen te laten geselen, gevangen te laten zetten en te doden. Paulus wist van zichzelf dat hij 
direct verantwoordelijk was voor de marteling en de dood van gelovigen, en voor het verwoesten van 
het geloof van anderen. Ongetwijfeld is hij na zijn bekering familieleden tegengekomen van mensen 
die hij had laten martelen en doden. Je proeft in dit gedeelte dat Paulus een diep besef heeft van wat 
hem allemaal vergeven is. Dat lees je bijvoorbeeld ook in 1 Timotheüs 1: “Dit is een betrouwbaar 
woord en alle aanneming waard dat Christus Jezus in de wereld gekomen is om zondaars zalig te ma-
ken, van wie ik de voornaamste ben. Maar daarom is mij barmhartigheid bewezen, opdat Jezus Chris-
tus in mij, de voornaamste van de zondaars, al Zijn geduld zou tonen, tot een voorbeeld voor hen die 
later in Hem zouden geloven tot het eeuwige leven. De Koning nu der eeuwen, de onvergankelijke, de 
onzichtbare, de alleen wijze God, zij eer en heerlijkheid in alle eeuwigheid. Amen.” Hoewel Paulus diep 
beseft hoeveel God hem vergeven heeft, kent hij tegelijkertijd een overstelpende vreugde over Gods 
genade. Hierin zit voor ons een les: ook wij moeten die twee bij elkaar houden.  

In vers 14 zegt Paulus dat hij zich inspande voor de “overleveringen van mijn vaderen”. Daarmee be-
doelt hij de uitleg van de wet van Mozes die in de loop van de tijd was ontstaan en die niet was zoals 
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God het bedoeld had. Ook de Here Jezus zelf was uitermate fel over wat de farizeeërs van het geloof 
in de God van Israël gemaakt hadden. Kort samengevat gingen ze op de volgende punten de mist in: 

¶ Ze voegden een groot aantal wetten en regels toe aan wat God in de Thora gegeven had om maar 
‘aan de veilige kant te blijven’. Zo maakten ze het houden van de wet bijna ondraaglijk voor het 
volk. 

¶ Aan de andere kant bedachten ze slimmigheidjes waardoor ze onder de wet van Mozes konden 
uitkomen. De Here Jezus zegt in Marcus 7 bijvoorbeeld: “9 En Hij zei tegen hen: U stelt op een 
mooie manier Gods gebod terzijde om u aan uw overlevering te houden. 10 Want Mozes heeft ge-
zegd: Eer uw vader en uw moeder; en: Wie vader of moeder vervloekt, die moet zeker sterven; 11 
maar u zegt: Als iemand tegen zijn vader of zijn moeder zegt: Het is korban (dat wil zeggen: een ga-
ve) wat u van mij had kunnen krijgen, is het met hem in orde. 12 En u laat hem niet meer toe iets 
voor zijn vader of zijn moeder te doen, 13 en zo maakt u Gods Woord krachteloos door uw overleve-
ring die u overgeleverd hebt; en veel van dergelijke dingen doet u.” 

¶ Maar de grootste fout was dat de Farizeeërs het houden van de wet zagen als de manier om be-
houden te worden. Ze waren zelfs trots op zichzelf over hoe goed ze de wet hielden. Dat ging re-
gelrecht in tegen hoe God het in het Oude Testament bedoeld had. Het Joodse geloof is altijd ge-
baseerd geweest op GENADE en op liefde voor God. Het verbond met Abraham werd gesloten op 
basis van Gods genade en niet vanwege prestaties van Abraham. Het volk werd uitgeleid uit Egypte 
op grond van Gods beloften en niet omdat het volk de wet zo goed hield (die was er toen nog niet 
eens). De wet van Mozes was niet de weg om gered te worden, maar de weg om in de zegen van 
God te blijven. En naast alle geboden waren er de offers, die duidelijk maakten dat er alleen ver-
zoening gedaan kon worden door de dood van een onschuldig leven (wat heen wijst naar de Here 
Jezus) . Ook in het oude testament was GELOOF de enige weg om behouden te worden. 

Er is dus een groot verschil tussen het geloof in de God van Israël zoals we dat kennen van Abraham, 
Mozes, David en de profeten en wat de Farizeeërs daar van gemaakt hebben. 

15 Maar toen het God, Die mij vanaf de schoot van mijn moeder heeft afgezonderd en 
geroepen door Zijn genade, behaagde 16 Zijn Zoon in mij te openbaren, opdat ik Hem door 
het Evangelie onder de heidenen zou verkondigen, ging ik niet meteen te rade bij vlees en 
bloed, 17 en ging ik ook niet naar Jeruzalem, naar hen die al vóór mij apostel waren; maar ik 
vertrok naar Arabië en keerde weer terug naar Damascus. 18 Daarna, drie jaar later, ging ik 
naar Jeruzalem om Petrus te bezoeken, en ik bleef vijftien dagen bij hem. 19 En ik heb 
niemand anders van de apostelen gezien; alleen Jakobus, de broer van de Heere. 20 Wat ik u 
schrijf, zie, ik getuig voor God dat ik niet lieg. 21 Daarna kwam ik in de streken van Syrië en 
Cilicië. 22 En ik was van gezicht onbekend aan de gemeenten van Judea die in Christus zijn. 23 
Maar zij hadden alleen horen zeggen: Hij die ons voorheen vervolgde, verkondigt nu het 
geloof dat hij voorheen verwoestte. 24 En zij verheerlijkten God in mij. 

Paulus zegt in vers 15 dat God hem vanaf de moederschoot al heeft afgezonderd en geroepen. In de 
Bijbel zien we dat meer, bijvoorbeeld bij de profeet Jeremia: “4 Het woord van de HEERE kwam tot 
mij: 5 Voordat Ik u in de moederschoot vormde, heb Ik u gekend; voordat u uit de baarmoeder naar 
buiten kwam, heb Ik u geheiligd. Ik heb u aangesteld tot een profeet voor de volken.”. Paulus beseft 
dat God vanaf de moederschoot met hem bezig is geweest. Ook toen hij nog niet in Jezus geloofde. 
Het was geen verloren tijd, God had er blijkbaar een bedoeling mee. Maar er kwam een moment dat 
God zei: nu is het genoeg en Paulus op een krachtige manier stilzette. Wat er toen gebeurde geeft 
prachtig weer wat de essentie is van tot geloof komen. Paulus zegt dat het God behaagde om “Zijn 
Zoon in mij te openbaren”. Het gaat niet om een leer, maar om de persoon van de Here Jezus. 
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In het leven van Paulus zien we dat God het verleden van Paulus juist gebruikt ten goede nadat hij 
bekeerd is. Paulus kende als Farizeeër het Oude Testament bijna uit zijn hoofd. En hij besefte heel 
diep wie hij zelf was geweest en wat hem vergeven was. Dat alles bij elkaar maakte Paulus tot wie hij 
geworden is: “want deze is voor Mij een uitverkoren instrument om Mijn Naam te brengen naar de 
heidenen en de koningen en de Israëlieten” (Handelingen 9:15). 

Ten slotte is nog opvallend waar God Paulus naar toe stuurt: de heidenen. Hier zijn twee mannen: 
Paulus die letterlijk alles af weet van de Joodse godsdienst en Petrus die een eenvoudig man is. Wij 
zouden zeggen: stuur Paulus naar de joden om het evangelie te brengen, en laat Petrus dan naar de 
heidenen gaan. Maar God doet het precies andersom!  

Galaten 2:1-14    Paulus en het apostelconvent 

1 Daarna ging ik, na verloop van veertien jaar, weer naar Jeruzalem, samen met Barnabas, en 
ik nam ook Titus mee. 2 En ik ging op grond van een openbaring, en ik legde hun het Evangelie 
voor dat ik verkondig onder de heidenen; en afzonderlijk aan hen die in aanzien waren, opdat 
ik niet misschien tevergeefs zou lopen of gelopen hebben. 3 Maar zelfs Titus, die bij mij was, 
werd niet gedwongen zich te laten besnijden, hoewel hij een Griek was. 4 En dat ter wille van 
de binnengedrongen valse broeders, die waren binnengeslopen om onze vrijheid, die wij in 
Christus Jezus hebben, te bespioneren, om ons tot slaven te maken. 5 Voor hen zijn wij ook 
geen moment in onderdanigheid opzijgegaan, opdat de waarheid van het Evangelie bij u zou 
blijven. 6 Maar wat betreft hen die geacht werden iets te zijn – wat zij voorheen waren, maakt 
voor mij geen verschil; God ziet de persoon van de mens niet aan – zij dus die in aanzien 
waren, hebben mij verder niets opgelegd. 7 Maar integendeel, zij zagen dat aan mij het 
Evangelie onder de onbesnedenen toevertrouwd was, zoals aan Petrus dat onder de 
besnedenen. 8 (Want Hij Die door Petrus werkte met het oog op het apostelschap onder de 
besnedenen, werkte ook door mij met het oog op de heidenen.) 9 En toen Jakobus, Kefas en 
Johannes, die geacht werden steunpilaren te zijn, de mij gegeven genade erkenden, gaven zij 
mij en Barnabas de rechterhand van gemeenschap, opdat wíj naar de heidenen en zíj naar de 
besnedenen zouden gaan. 10 Alleen moesten wij wel aan de armen denken; en ik heb mij ook 
beijverd juist dit te doen.  

De dwaalleraars vielen het gezag van Paulus aan. Ze zaaiden twijfel dat de twaalf apostelen het niet 
met Paulus eens waren. Daarom beschrijft Paulus hier een gebeurtenis die duidelijk maakt dat Paulus 
en de twaalf apostelen wel op één lijn zitten. Deze gebeurtenis vinden we ook terug in Handelingen 
15. De vraag hoe het nu moest met de heidenen die tot geloof in Christus gekomen waren speelde 
niet alleen bij de Galaten maar in heel de kerk. Paulus zag aankomen dat er een tweedeling ontstond 
tussen gelovigen uit de Joden en gelovigen uit de heidenen. Toen hij daar door een openbaring van de 
Here God toe geroepen werd (vers 2), is hij naar de apostelen in Jeruzalem gegaan om met hen daar-
over te spreken. En daar heeft Paulus aan de apostelen voorgelegd wat hij de heidenen leerde: dat 
alleen het geloof in de Here Jezus hen kan redden en dat ze niet ook nog de Joodse wetten moeten 
houden als voorwaarde voor hun redding. Paulus nam ook Titus mee, die als Griekse gelovige niet was 
besneden en ook de apostelen zeiden niet tegen Titus dat hij zich moet laten besnijden (vers 3). 

In vers 4 laat Paulus zien wat er tegenover elkaar staat. Aan de ene kant “onze vrijheid, die wij in 
Christus Jezus hebben” en aan de andere kant de “binnengedrongen valse broeders” die de gelovigen 
tot “slaven” willen maken. Het gaat hier dus echt om de kern van het evangelie. Daarom zegt Paulus 
ook in vers 5 dat hij voor die valse broeders niet onderdanig opzij is gegaan. In het algemeen geldt dat 
wij in de gemeente elkaar onderdanig moeten zijn. Maar als de waarheid op het spel staat is het nodig 
om pal te staan. Dat vraagt heel diep zelfonderzoek om zeker te weten dat het echt de waarheid is 
waarvoor je strijdt, en niet je eigen eer. 
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Uiteindelijk erkennen de apostelen de genade die God aan de bediening van Paulus geeft (vers 7-9). 
Ze herkennen het werk van de Heilige Geest. Uiteindelijk komen ze tot de slotsom, zoals in Handelin-
gen 15 staat: “28 Want het heeft de Heilige Geest en ons goedgedacht u verder geen last op te leggen 
dan deze noodzakelijke dingen: 29 dat u zich onthoudt van afgodenoffers, van bloed, van het verstikte 
en van hoererij. Als u zich ver van deze dingen houdt, zult u juist handelen.”. Ook vragen ze de ge-
meenten uit de heidenen te denken aan de armen in de andere gemeenten. En uit de brieven van 
Paulus kunnen we zien dat hij zich daar aan gehouden heeft. 

Gal. 2:11-14   Paulus tegenover Petrus in Antiochie 

11 Maar toen Petrus naar Antiochië gekomen was, ging ik openlijk tegen hem in, omdat hij te 
veroordelen was. 12 Want voordat er enkelen uit de kring van Jakobus gekomen waren, at hij 
samen met de heidenen; maar toen zij kwamen, trok hij zich terug en zonderde zich af uit 
vrees voor hen die van de besnijdenis waren. 13 En ook de andere Joden huichelden met hem 
mee, zodat zelfs Barnabas zich door hun huichelarij liet meeslepen. 14 Maar toen ik zag dat zij 
niet juist wandelden, overeenkomstig de waarheid van het Evangelie, zei ik tegen Petrus in 
het bijzijn van allen: Als u die een Jood bent, naar heidens gebruik leeft en niet naar Joods 
gebruik, waarom dwingt u dan de heidenen op de Joodse manier te leven? 

Het tweede voorval dat Paulus beschrijft vond plaats in de gemeente van Antiochie. Dat was een ge-
meente die voor het grootste deel uit heidenen bestond. In die gemeente aten de heidenen en joden 
gewoon samen. Ook Petrus deed dat en hij liet daarmee zien dat de voedselwetten niet langer geldig 
waren. Maar toen er gelovigen kwamen die vonden dat je je wel aan de joodse wet moest houden, 
ging Petrus niet meer samen met de heidenen eten, maar schoof bij hen aan. En niet alleen Petrus 
doet dat, maar alle gelovige Joden. Daarmee bestond de jonge gemeente uit twee groepen: Joden en 
heidenen. De ene groep zei dat je als Christen de Joodse wet moest houden, terwijl de heidenen ge-
leerd hadden dat dat niet hoefde. 

Petrus speelt hier een slechte rol, hij weet zelf door een visioen van God dat hij alle voedsel mag eten, 
maar hij doet gewoon mee met degenen die zeggen dat dat niet zo is. Misschien zouden wij Petrus 
achteraf onder vier ogen aanspreken of dat nu op deze manier moet. Maar Paulus spreekt Petrus in 
het openbaar hierover aan. Hij doet dat omdat het hier om het hart van het evangelie gaat. Paulus 
ziet twee kerken ontstaan en wil dat voorkomen door naar iedereen toe klip en klaar duidelijk te ma-
ken hoe het zit. Paulus kiest bewust voor de confrontatie omdat hij ziet dat het evangelie op het spel 
staat. Hij had ook kunnen zeggen: laten we de eenheid bewaren en allemaal koosjer gaan eten. Maar 
dan was dat een valse eenheid geweest, ten koste van de kern van het evangelie.  

Gal. 2:15-21  Alleen gered door het offer van Christus 

15 Wij, die van nature Joden zijn, en geen zondaars uit de heidenen, 16 weten dat een mens 
niet gerechtvaardigd wordt uit werken van de wet, maar door het geloof in Jezus Christus. En 
ook wij zijn in Christus Jezus gaan geloven, opdat wij gerechtvaardigd zouden worden uit het 
geloof van Christus en niet uit werken van de wet. Immers, uit werken van de wet wordt geen 
vlees gerechtvaardigd.  

Na deze inleiding begint Paulus met de kern van de zaak: een zondig mens kan alleen gered worden 
door het offer van Christus en niet door het houden van de wet. Juist door zijn verleden heeft Paulus 
begrepen hoe waar dat is. Jarenlang heeft hij als Farizeeër de wet stipt nagevolgd, zelfs tot op het 
punt waarop hij de discipelen van Jezus liet martelen en doden. Maar de Here Jezus heeft hem laten 
zien hoe verkeerd hij bezig was waarna Paulus zijn hele vertrouwen op de Christus heeft gesteld. Nu 
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vat hij dat kernachtig samen. Paulus laat er geen twijfel over bestaan: alleen het offer van Christus 
aan het kruis is de basis voor onze redding. 

17 Maar als wij, die in Christus verlangen gerechtvaardigd te worden, ook zelf zondaars blijken 
te zijn, is Christus dan een dienaar van de zonde? Volstrekt niet! 18 Want als ik dat wat ik 
afgebroken heb, weer opbouw, dan bewijs ik daarmee dat ik zelf een overtreder ben. 19 Want 
ik ben door de wet voor de wet gestorven, opdat ik voor God zou leven. 

Paulus kreeg van de dwaalleraars het verwijt dat als je alleen de genade preekt dat zorgt voor wette-
loosheid. Dat wordt bedoeld met “is Christus dan een dienaar van de zonde?”. Mensen die wettisch 
leven zeggen dat altijd: geloof in Christus alleen zorgt voor wetteloosheid, je moet er allerlei wetten 
aan toevoegen om dat te voorkomen. Maar Paulus zegt daar tegenover dat dat niet zo is: wie gered is 
leeft voor God en dan komt het van binnenuit. 

20 Ik ben met Christus gekruisigd; en niet meer ik leef, maar Christus leeft in mij; en voor 
zover ik nu in het vlees leef, leef ik door het geloof in de Zoon van God, Die mij heeft liefgehad 
en Zichzelf voor mij heeft overgegeven. 21 Ik doe de genade van God niet teniet; want als er 
gerechtigheid door de wet zou zijn, dan was Christus tevergeefs gestorven.  

Paulus zegt het nu heel scherp: “Ik ben met Christus gekruisigd; en niet meer ik leef, maar Christus 
leeft in mij”. Dat is de sleutel voor het leven als discipel van Christus. We moeten niet proberen om uit 
eigen kracht ons leven zo netjes mogelijk te maken. Dat lukt ons toch nooit. In plaats daarvan mogen 
we leven vanuit het volbrachte werk van Christus. Bovendien is Christus niet ver weg, maar Hij woont 
in mijn hart. Het nieuwe leven is dus niet een leer die van buitenaf is opgelegd, maar een Persoon die 
mij verandert van binnenuit. We mogen leven vanuit de overwinning. Alleen op die manier kunnen 
we een nieuw leven beginnen dat werkelijk tot eer van God is.  

Het tweede gedeelte van vers 20 laat zien wat het is om een Christen te zijn: jezelf toevertrouwen aan 
de Zoon van God. Wetend dat Hij alles voor jou overgehad heeft en Zichzelf uit liefde heeft overgege-
ven in de dood. Paulus zegt: omdat Christus alles voor mij heeft overgehad, wil ik alles voor Hem 
overhebben. 

Vers 21 maakt duidelijk waarom Paulus zo heftig reageert naar de Galaten. De gedachte dat je kunt 
bijdragen aan je redding door de wet te houden, maakt het offer van Christus kleiner. En dat maakt 
Paulus furieus. Zijn Heiland waar hij helemaal vol van is wordt door de Galaten achteruit gezet. Paulus 
komt op voor de eer van zijn Heer waar hij zoveel van houdt. 
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Gal. 3:1-9  Alleen het geloof, niet de wet kan ons redden 

1 O dwaze Galaten, wie heeft u betoverd om de waarheid niet te gehoorzamen; u voor wie 
Jezus Christus eerder voor ogen is geschilderd alsof Hij onder u gekruisigd was? 2 Dit alleen wil 
ik van u vernemen: Hebt u de Geest ontvangen uit de werken van de wet, of uit de prediking 
van het geloof? 3 Bent u zo dwaas? U die met de Geest begonnen bent, gaat u nu eindigen 
met het vlees? 4 Hebt u tevergeefs zoveel geleden? Als het toch eens tevergeefs was! 5 Hij 
dan Die u de Geest verleent en krachten onder u werkt, doet Hij dat uit de werken van de wet, 
of uit de prediking van het geloof? 6 Zoals Abraham God geloofde en het hem tot 
gerechtigheid werd gerekend. 7 Begrijp dan toch dat zij die uit het geloof zijn, Abrahams 
kinderen zijn. 8 En de Schrift, die voorzag dat God uit het geloof de heidenen zou 
rechtvaardigen, verkondigde eertijds aan Abraham het Evangelie: In u zullen al de volken 
gezegend worden. 9 Daarom worden zij die uit het geloof zijn, gezegend samen met de 
gelovige Abraham. 

In hoofdstuk drie spreekt Paulus de Galaten heel persoonlijk aan. In vers 1 laat hij er geen twijfel over 
bestaan dat ze verkeerd bezig zijn. Paulus verwijst er naar dat hij zo over de Here Jezus heeft gespro-
ken, dat het was alsof de Galaten er bij waren geweest toen de Here Jezus werd gekruisigd. En deson-
danks keren ze zich nu af van de waarheid van het kruis.  

In vers twee maakt Paulus duidelijk hoe serieus het probleem is. De Galaten zijn begonnen te leven 
vanuit de Geest en dreigen dat nu kwijt te raken door weer te gaan leven vanuit het vlees. In de Bijbel 
wordt met ‘het vlees’ alles bedoeld wat behoort tot onze oude zondige natuur. Een onderdeel daar-
van is dat we ons niet willen overgeven aan genade, maar onze redding zelf willen verdienen. Paulus 
maakt duidelijk dat er maar twee mogelijkheden zijn: leven uit de Geest of leven uit het vlees, er is 
geen compromis of mengvorm mogelijk. Die twee zijn als water en vuur. 

Bovendien wijst Paulus de Galaten er op dat God de prediking van Paulus bevestigde door de Heilige 
Geest en door allerlei wonderen en tekenen (vers 5). De Galaten schuiven dus niet alleen de bood-
schap van Paulus aan de kant, maar ook de wonderen en tekenen die God gedaan heeft. 

Vanaf vers 6 neemt Paulus Abraham als voorbeeld. Hij leefde meer dan vierhonderd jaar voor Mozes 
en kende dus de wet van Mozes niet. De Bijbel zegt echter dat Abraham leefde uit het geloof, en dat 
dat geloof zijn redding is geworden. Daarom wordt Abraham de ‘vader van alle gelovigen’ genoemd. 
Tegenover de dwaalleraars die er trots op waren dat ze fysiek afstamden van Abraham zegt Paulus 
dat wie in Christus gelooft pas écht een kind van Abraham is. 

Galaten 3:10-18   Christus heeft ons vrijgekocht 

10 Want allen die uit de werken van de wet zijn, zijn onder de vloek. Er staat immers 
geschreven: Vervloekt is ieder die niet blijft bij alles wat geschreven staat in het boek van de 
wet, om dat te doen. 11 En dat door de wet niemand gerechtvaardigd wordt voor God, is 
duidelijk, want de rechtvaardige zal uit het geloof leven. 12 Maar voor de wet is het niet: uit 
geloof, maar: De mens die deze dingen doet, zal daardoor leven. 

De Galaten stelden hun vertrouwen op het feit dat ze de wet hielden. Paulus zet hier heel scherp neer 
wat de consequenties daarvan zijn. Er zijn maar twee mogelijkheden: of je houdt de hele wet, of je 
doet dat niet. En het gevolg van het niet houden van de wet is dat je onder Gods oordeel komt. Je 
vindt dat bijvoorbeeld in Deuteronomium 27:26, waar staat: “Vervloekt is wie de woorden van deze 
wet niet uitvoert door ze te houden!”. Niemand is echter in staat de hele wet te houden en de conse-
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quentie is dat niemand gered kan worden door de wet. Dat is wat Paulus bedoelt met vers 10. Niet de 
wet zelf is dus een vloek, maar het feit dat wij die wet overtreden zorgt dat we onder de vloek komen.  

Vrijgekocht van de wet 

Tegenover deze scherpe waarheid stelt Paulus dat Christus ons vrijgekocht heeft van de vloek van de 
wet door in onze plaats de vloek op Zich te nemen die wij verdiend hadden. Door dat offer hoeven we 
onszelf niet te redden (wat we toch niet kunnen), maar mogen we leven door geloof in de Here Jezus 
en mogen we de Heilige Geest in ons leven ontvangen.  

13 Christus heeft ons vrijgekocht van de vloek van de wet door voor ons een vloek te worden, 
want er staat geschreven: Vervloekt is ieder die aan een hout hangt, 14 opdat de zegen van 
Abraham in Christus Jezus tot de heidenen zou komen, en opdat wij de belofte van de Geest 
zouden ontvangen door het geloof. 

Hier staan drie dingen die het offer van de Here Jezus ons gebracht hebben: 
1. Hij heeft de vloek waaronder wij door onze wetsovertreding gekomen zijn weggenomen. 
2. Hij heeft ons de zegen van Abraham bezorgd. 
3. Hij heeft ons de belofte van het ontvangen van de Heilige Geest bezorgd. 

15 Broeders, ik spreek op menselijke wijze: Zelfs een verbond van mensen dat rechtsgeldig is 
geworden, stelt niemand terzijde of voegt daar iets aan toe. 16 Welnu, zo zijn de beloften aan 
Abraham en aan zijn nageslacht gedaan. Hij zegt niet: En aan de nageslachten, alsof er sprake 
zou zijn van velen; maar van één: En aan uw Nageslacht; dat is Christus. 17 Dit nu zeg ik: Het 
verbond, dat eertijds door God rechtsgeldig was gemaakt met het oog op Christus, wordt door 
de wet, die na vierhonderddertig jaar gekomen is, niet krachteloos gemaakt om de belofte 
teniet te doen. 18 Want als de erfenis uit de wet is, is zij niet meer uit de belofte; maar aan 
Abraham heeft God die door de belofte genadig geschonken. 

Paulus gaat nu in op de verhouding tussen 
het verbond met Abraham en de wet van 
Mozes (die pas honderden jaren later 
kwam). Hij begint met te zeggen dat het 
verbond met Abraham niet een contract 
was tussen twee gelijkwaardige partijen, 
maar meer het karakter had van een testa-
ment dat één persoon vastlegt ten behoeve 
van een ander. En net zoals je niets aan een 
testament van iemand anders kunt veran-
deren, is ook het verbond van God met 
Abraham niet zomaar te veranderen. Het 
verbond dat God met Abraham gesloten 
heeft was niet omdat Abraham de wet zo 
goed naleefde, want die wet was er nog 
helemaal niet. Het verbond met Abraham was pure genade van God en leven uit dat verbond bete-
kent dus: onvoorwaardelijke overgave aan die genade. Dan zegt Paulus: maar toen honderden jaren 
later de wet aan Mozes werd gegeven, toen heeft God toch niet plotseling dat verbond met Abraham 
veranderd door er onmogelijk te houden voorwaarden aan toe te voegen? 
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Galaten 3:19-29   Wat is de betekenis van de wet 

dan wel? 

19 Waartoe dient dan de wet? Zij is eraan toegevoegd omwille van de overtredingen, totdat 
het Nageslacht zou gekomen zijn aan Wie het beloofd was; en zij is door engelen in de hand 
van de middelaar beschikt. 

Dan rijst de vraag: wat was dan wel de bedoeling van de wet in het Oude Testament? Paulus stelt zelf 
die vraag ook in vers 19: “waartoe dient dan de wet”? Als we er niet door gered kunnen worden, wat 
heeft de wet dan voor functie? Laten we eens kijken wat de oorspronkelijke bedoeling van de wet was 
voor Israël. 

De wet was voor Israël de weg om in de zegen van God te blijven 

Het verbond met Abraham is op basis van genade en daar verandert de wet niets aan. Maar de wet 
maakt duidelijk wat zonde is, en is gegeven om binnen de zegen van Gods verbond te blijven. De vol-
ken die om Israël heen leefden hadden allerlei vreselijke gewoonten en God wilde dat Israël anders 
leefde. Israël was een verbondsvolk en de wet was bedoeld tot zegen van het volk. In Deuteronomium 
28 (dat volgt na alle wetten die in de hoofdstukken er voor staan) staat: 

1 En het zal gebeuren, als u de stem van de HEERE, uw God, nauwgezet gehoorzaam bent, 
door al Zijn geboden, die ik u heden gebied, nauwlettend in acht te nemen, dat de HEERE, uw 
God, u dan een plaats zal geven hoog boven alle volken van de aarde. 2 En al deze zegeningen 
zullen over u komen en u bereiken, wanneer u de stem van de HEERE, uw God, gehoorzaam 
bent: (…) 

7 De HEERE zal geven dat uw vijanden die u aanvallen, door u verslagen worden; over één 
weg zullen zij tegen u uittrekken, maar over zeven wegen zullen zij voor u wegvluchten.  

8 De HEERE zal de zegen over u gebieden in uw schuren en in alles wat u ter hand neemt. Hij 
zal u zegenen in het land dat de HEERE, uw God, u geeft.  

9 De HEERE zal u voor Zichzelf bevestigen tot een heilig volk, zoals Hij u gezworen heeft, als u 
de geboden van de HEERE, uw God, in acht neemt en in Zijn wegen gaat.  

10 En alle volken van de aarde zullen zien dat de Naam van de HEERE over u uitgeroepen is, 
en zij zullen voor u bevreesd zijn.  

11 En de HEERE zal u een overvloed ten goede geven, in de vrucht van uw schoot, in de vrucht 
van uw vee en in de vrucht van uw land, in het land dat de HEERE uw vaderen gezworen heeft 
u te zullen geven.  

12 De HEERE zal voor u Zijn rijke schatkamer, de hemel, openen, door uw land regen te geven 
op zijn tijd en door al het werk van uw handen te zegenen. U zult aan vele volken uitlenen, 
maar u zult zelf niet hoeven te lenen.  

13 De HEERE zal u tot een hoofd maken en niet tot een staart, en u zult uitsluitend omhoog 
gaan en niet omlaag, als u gehoorzaam bent aan de geboden van de HEERE, uw God, waarvan 
ik u heden gebied dat u ze in acht neemt en houdt,  

14 en als u niet afwijkt van al de woorden die ik u heden gebied, naar rechts of naar links, 
door achter andere goden aan te gaan en die te dienen. 
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De wet was een ‘kinderoppasser’ 

In vers 23 en 24 geeft Paulus nog een prachtig beeld van de functie die de wet had. Hij zegt dat de wet 
diende als bewaking en als een “leermeester”. In de tijd van Paulus was zo’n leermeester iemand die 
in dienst was van een familie en die als taak had om op een nog niet volwassen jongen te passen. De 
leermeester was de hele dag bij de jongen, bracht hem naar school, haalde hem weer op en gaf hem 
zelf ook eenvoudig onderwijs. Hij zorgde er voor dat de jongen binnen de grenzen bleef waarbinnen 
hij moest blijven. Precies zo was de functie van de wet zegt Paulus. 

23 Voordat het geloof echter kwam, werden wij door de wet bewaakt, als gevangenen 
opgesloten, totdat het geloof geopenbaard zou worden. 24 Zo is dan de wet onze leermeester 
geweest tot Christus, opdat wij uit het geloof gerechtvaardigd zouden worden. 25 Maar nu 
het geloof gekomen is, zijn wij niet meer onder een leermeester. 26 Want u bent allen 
kinderen van God door het geloof in Christus Jezus. 27 Want u allen die in Christus gedoopt 
bent, hebt zich met Christus bekleed. 

In Galaten 3:19 lezen we dat de wet als tijdelijke maatregel aan Gods beloften is toegevoegd, totdat 
Christus zou komen. Alles in het Oude Testament kijkt uit naar de vervulling in Christus. En op het 
moment dat de Here Jezus aan het kruis alles vervult waar in het Oude Testament naar is uitgekeken 
eindigt ook die functie van de wet. Door het offer van Christus is er iets fundamenteel veranderd. Pau-
lus benadrukt dat geloven draait om vertrouwen in een Persoon: de Zoon van God. Vers 27 zegt dat 
wij ons “met Christus bekleed” hebben. Doordat de Here Jezus Zelf nu in ons leeft, is de functie van 
kinderoppasser niet meer nodig! 

Galaten 4:1-7   Geen slaaf meer, maar een zoon! 

1 Ik zeg echter: Zolang de erfgenaam een onmondig kind is, verschilt hij in niets van een slaaf, 
hoewel hij heer is van alles; 2 maar hij staat onder voogden en beheerders, tot het tijdstip dat 
de vader van tevoren heeft bepaald. 3 Zo waren ook wij, toen wij nog onmondige kinderen 
waren, als slaven onderworpen aan de grondbeginselen van de wereld.  

In hoofdstuk vier gaat Paulus verder op dit thema. Hij zet daar twee beelden naast elkaar. Het ene 
beeld is dat van een onmondig kind, dat nog onder voogdij staat, en een kinderoppasser nodig heeft. 
Dat is het beeld van de periode vóór Christus, waarin de wet nog als een leermeester diende. Tegen 
de Galaten die als het ware weer terug willen naar die tijd, zegt Paulus dat daar helemaal geen reden 
voor is. In de situatie onder de wet waren ze immers “onmondige kinderen” en “slaven onderworpen 
aan de grondbeginselen van de wereld”. Met die grondbeginselen van de wereld wordt bedoeld de 
ideeën en de principes die deze slechte wereld regeren. Kortom: niets om naar terug te verlangen. 

4 Maar toen de volheid van de tijd gekomen was, zond God Zijn Zoon uit, geboren uit een 
vrouw, geboren onder de wet, 5 om hen die onder de wet waren, vrij te kopen, opdat wij de 
aanneming tot kinderen zouden ontvangen. 6 Nu, omdat u kinderen bent, heeft God de Geest 
van Zijn Zoon uitgezonden in uw harten, Die roept: Abba, Vader! 7 Dus nu bent u geen slaaf 
meer, maar een zoon; en als u een zoon bent, dan bent u ook erfgenaam van God door 
Christus. 

Daar tegen over zet Paulus een heel ander beeld: 

¶ Vrijgekocht van onder de wet 

¶ Aangenomen als kind van God 

¶ De Geest van Christus die woont in je hart 

¶ Erfgenaam van God 
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Vers 4 zegt wat de enige bron hiervoor is: het offer van de Here Jezus die als mens naar deze wereld 
gekomen is. Hij heeft als enige de hele wet nageleefd en heeft ons door Zijn dood aan het kruis wer-
kelijk vrijgekocht. 

8 Maar destijds, toen u God niet kende, diende u hen die van nature geen goden zijn; 9 en nu 
u God kent, ja wat meer is, door God gekend bent, hoe kunt u weer terugkeren naar de 
zwakke en arme grondbeginselen, die u weer van voren af aan wilt dienen? 

Door deze twee beelden (vers 1-3 en 5-6) zo naast elkaar te zetten maakt Paulus duidelijk wat de Ga-
laten nu eigenlijk aan het doen zijn. Ze waren begonnen als kind van God, levend door de Geest in 
vrijheid. Maar nu gaan ze terug onder de wet, levend als slaaf. Paulus maakt hier een hele scherpe 
vergelijking. Hij zegt: vroeger toen jullie nog niet geloofden in Christus dienden jullie de afgoden. 
Maar nu jullie willen terugkeren onder de wet keer je daar eigenlijk weer naar terug. Wetticisme is 
niet onschadelijk, Paulus zet het in dezelfde categorie als het dienen van de afgoden!  

Gal. 4:11-20   Persoonlijk beroep van Paulus op de 

Galaten 
In de rest van hoofdstuk vier doet Paulus opnieuw een beroep op de Galaten. In vers 11-20 doet hij 
dat op een heel persoonlijke en indringende manier. Hij herinnert hen er aan hoe hij in hun midden 
het evangelie heeft verkondigd. Paulus verwijst naar een ziekte die hij had, en hoe de Galaten daarop 
gereageerd hebben. Hij prijst de Galaten dat ze Paulus niet verafschuwd hebben, maar “zo mogelijk, 
uw ogen zou hebben uitgerukt en aan mij gegeven zou hebben”. Dit kan er op wijzen dat Paulus last 
gehad heeft van een oogziekte. Dat verklaart ook het einde van de Galatenbrief, waar Paulus zegt: 
“Zie met wat een grote letters ik u met mijn eigen hand schrijf”. In ieder geval doet Paulus een beroep 
op de band die hij met de Galaten had. 

19 mijn lieve kinderen, van wie ik opnieuw in barensnood ben totdat Christus gestalte in u 
krijgt. 20 Ik wilde echter wel dat ik nu bij u was en op een andere toon kon spreken, want ik 
ben in twijfel over u. 

Vers 19 is een kerntekst uit de Galatenbrief. Paulus geeft hierin aan wat de kern is van het geloof: niet 
het voor waar aannemen van een leer, maar de Persoon van de Here Jezus die in je hart wil wonen en 
je leven van binnen uit verandert. 

Galaten 4:21-31  Vergelijking tussen Hagar en Sara 

21 Zeg mij, u die onder de wet wilt zijn, luistert u niet naar de wet? 22 Want er staat 
geschreven dat Abraham twee zonen had, een van de slavin, en een van de vrije. 23 Maar hij 
die van de slavin was, is naar het vlees geboren, hij echter die van de vrije was, door de 
belofte. 24 Deze dingen hebben een zinnebeeldige betekenis; want deze vrouwen zijn de 
twee verbonden: het ene, dat van de berg Sinaï, dat kinderen voortbrengt voor de slavernij, 
dat is Hagar. … 26 Maar het Jeruzalem dat boven is, is vrij, en dat is de moeder van ons allen.  

28 Wij nu, broeders, zijn kinderen van de belofte, net zoals Izak. 29 Maar zoals destijds hij die 
naar het vlees geboren was, hem vervolgde die naar de Geest geboren was, zo is het ook nu. 
30 Wat zegt de Schrift echter? Jaag de slavin en haar zoon weg, want de zoon van de slavin zal 
beslist niet erven met de zoon van de vrije.  
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Van vers 21 tot 31 heeft Paulus het dan plotseling over de twee vrouwen van Abraham: Sara en Ha-
gar. Hij doet dat omdat de dwaalleraars tegen de Galaten hebben gezegd: alle zonen van Abraham 
waren besneden. Dus als jullie je niet willen laten besnijden, dan ga je tegen de Schrift in. En de 
dwaalleraars waren zelf heel trots dat ze via Izak van Abraham afstamden. 

Paulus laat hier zien hoe de dwaalleraars zich vergissen. Hij begint met een vergelijking tussen de 
twee vrouwen van Abraham: Sara en Hagar. De ene is een slavin (Hagar) en de andere is vrij (Sara). 
Die twee staan model voor twee verbonden: één die kinderen voortbrengt die slaaf zijn en één die 
kinderen voortbrengt die vrij zijn. Paulus zegt tegen de dwaalleraars: het is precies andersom dan jul-
lie denken. Jullie denken dat je kind bent van Izak, maar door je wetticisme ben je in feite een kind 
van Hagar. En de heidenen die tot geloof in Christus gekomen zijn, zijn pas echte kinderen van Izak 
(vers 28). Dat moet voor de dwaalleraars buitengewoon hard aangekomen zijn. 

In vers 29 wijst Paulus er nog op dat er strijd is tussen die twee werelden van slavernij en vrijheid. 
Iedereen in het vlees leeft en dus zelf een slaaf is, probeert het degenen die vrij zijn moeilijk te maken 
en ze ook tot slaaf te maken. Maar God maakt duidelijk dat er geen vermenging mag zijn tussen de 
slavernij en de vrijheid, daarom moest Abraham de slavin met haar zoon wegzenden. En dat is precies 
wat kinderen van God moeten doen met wetticisme: er radicaal afstand van nemen.  

Galaten 5:1-12   Nog een laatste oproep 

1 Sta dan vast in de vrijheid waarmee Christus ons vrijgemaakt heeft, en laat u niet weer met 
een juk van slavernij belasten. 

2 Zie, ik, Paulus, zeg u dat, als u zich laat besnijden, Christus u van geen nut zal zijn. 3 En 
nogmaals betuig ik aan ieder mens die zich laat besnijden, dat hij verplicht is de hele wet te 
onderhouden. 4 U bent van Christus losgeraakt, u die door de wet gerechtvaardigd wilt 
worden; en daarmee bent u uit de genade gevallen.  

5 Want wij verwachten door de Geest, uit het geloof, de gerechtigheid waarop wij hopen. 6 In 
Christus Jezus heeft namelijk niet het besneden zijn enige kracht, en ook niet het onbesneden 
zijn, maar het geloof, dat door de liefde werkzaam is. 

Nog een laatste keer vat Paulus kernachtig samen wat het probleem is van de Galaten en waar ze mee 
bezig zijn. Ze laten zich opnieuw tot slaaf van de wet maken en raken daardoor Christus kwijt. In vers 
2 stelt Paulus het heel scherp: wie gered wil worden door de wet te houden is “van Christus losge-
raakt” en “uit de genade gevallen”. Ze dreigen dus alles kwijt te raken.  

Vers 6 geeft aan wat de enige grond is voor onze redding: “geloof dat door de liefde werkzaam is”. 
Niet het al of niet besneden zijn kan ons redden, maar alleen een oprecht geloof in de Here Jezus. 

Galaten 5:13-6:10   Leven in vrijheid 

13 Want u bent tot vrijheid geroepen, broeders, alleen niet tot die vrijheid die aanleiding 
geeft aan het vlees; maar dien elkaar door de liefde. 14 Want de hele wet wordt in één woord 
vervuld, namelijk hierin: U zult uw naaste liefhebben als uzelf. 15 Maar als u elkaar bijt en 
verslindt, pas dan op dat u niet door elkaar verteerd wordt. 

Paulus begint dit gedeelte met de kern van de hele Galaten brief: “Want u bent tot vrijheid geroepen”. 
Hij zegt er direct bij dat die vrijheid niet betekent dat je dan maar alles kunt doen wat je oude natuur 
wil. De vrijheid waar Paulus het over heeft is de vrijheid om niet te zondigen en om God uit liefde met 
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heel je hart te kunnen dienen. Het is de vrijheid om te leven door de Geest en je te laten leiden door 
de Geest.  

Paulus weet dat er mensen zijn die het begrip ‘vrijheid’ op een menselijke manier zullen uitleggen. 
Mensen die denken dat het niet uitmaakt hoe je leeft, want je bent toch niet meer onder de wet. Dat 
sloot ook aan bij het Griekse denken uit die tijd waarin een sterk onderscheid werd gemaakt tussen 
het aardse/stoffelijke aan de ene kant en het geestelijke aan de andere kant. De filosoof Plato leerde 
dat er een geestenwereld was die de ‘echte’ wereld was, en dat onze aardse wereld daar slechts een 
schaduw van was. In dat Griekse denken is het geestelijke daarom waardevol en belangrijk en is het 
aardse/stoffelijke minderwaardig en niet belangrijk. Het gevolg van die gedachte was dat het dus niet 
uitmaakt wat je met je lichaam doet. Gelovigen die zo dachten vonden het geen probleem om bij-
voorbeeld prostituees te bezoeken, want dat had toch alleen met het aardse te maken en niet met 
het geestelijke. Paulus had daar in andere gemeenten ook mee te maken, lees bijvoorbeeld de brief 
aan de Corinthiërs.  

Galaten 5:16-26   Leven door de Heilige Geest 

16 Maar ik zeg: Wandel door de Geest en u zult zeker de begeerte van het vlees niet 
volbrengen. 17 Want het vlees begeert tegen de Geest in, en de Geest tegen het vlees in; en 
die staan tegenover elkaar, zodat u niet doet wat u zou willen. 18 Als u echter door de Geest 
geleid wordt, bent u niet onder de wet.  

Nu laat Paulus zien hoe je mag leven als Christen. Hij heeft twee groepen tegenstanders tegenover 
zich: de ene groep die hun redding wil verdienen door de wet te houden en een andere groep die juist 
denkt dat het niet uitmaakt wat je doet. Paulus wijst beide groepen af en zet daar het enige alterna-
tief tegenover: “Wandel door de Geest”. Dat heeft twee gevolgen: je wordt van binnen uit veranderd 
zodat je niet langer meer toegeeft aan de begeerten van je oude natuur (vers 16). En je bent ook niet 
meer onder de wet. Het “Wandelen door de Geest” is het antwoord op beide dwaalleren. Dat principe 
dat je van binnenuit veranderd wordt door de Heilige Geest komen we ook heel mooi tegen in bij-
voorbeeld Romeinen 12:1-2 waar staat: “1 Ik roep u er dan toe op, broeders, door de ontfermingen 
van God, om uw lichamen aan God te wijden als een levend offer, heilig en voor God welbehaaglijk: 
dat is uw redelijke godsdienst. 2 En word niet aan deze wereld gelijkvormig, maar word innerlijk ver-
anderd door de vernieuwing van uw gezindheid om te kunnen onderscheiden wat de goede, welbe-
haaglijke en volmaakte wil van God is.” 

De werken van het vlees 

19 Het is bekend wat de werken van het vlees zijn, namelijk overspel, hoererij, onreinheid, 
losbandigheid, 20 afgoderij, toverij, vijandschappen, ruzie, afgunst, woede-uitbarstingen, 
egoïsme, onenigheid, afwijkingen in de leer, 21 jaloersheid, moord, dronkenschap, 
zwelgpartijen, en dergelijke; waarvan ik u voorzeg, zoals ik ook al eerder gezegd heb, dat wie 
zulke dingen doen, het Koninkrijk van God niet zullen beërven.  

Paulus zet die twee werelden, van het vlees en van de Geest, nu scherp naast elkaar. Hij zegt: er zijn 
twee krachten die je leven kunnen leiden: je eigen oude natuur of de Heilige Geest. Je kunt daarin niet 
neutraal zijn, het is het één of het ander. Paulus heeft hiervoor ook al heel duidelijk gemaakt dat het 
opnieuw willen leven onder de wet om daarmee bij te dragen aan je redding valt onder de wereld van 
“het vlees”. 
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Het gevolg van het leven uit je oude natuur zijn wat Paulus noemt “de werken van het vlees”, waarvan 
hij een hele rij voorbeelden noemt. Je kunt deze lijst verdelen in vier groepen: 

1. Immoraliteit:  overspel, hoererij, onreinheid, losbandigheid 

2. Bijgeloof:   afgoderij, toverij 

3. Ontwrichting:  vijandschappen, ruzie, afgunst, woede-uitbarstingen, egoïsme, onenigheid,  
   afwijkingen in de leer, jaloersheid 

4. Excessen:   moord, dronkenschap, zwelgpartijen 

Opvallend is hoe groot de derde groep is, terwijl juist daarin de dingen staan die onder Christenen het 
meest aanvaard zijn. Voor ons gevoel is bijvoorbeeld overspel veel ‘erger’ dan ruzie, onenigheid of 
jaloersheid. Maar Paulus maakt dat onderscheid niet. Wij moeten daarvan leren dat de “werken van 
het vlees” zonder uitzondering een bedreiging zijn voor de gemeente. Juist degene die wij oogluikend 
toestaan omdat we ze ‘minder erg’ vinden hebben een ontwrichtend effect op menselijke relaties in 
het algemeen en op de gemeente in het bijzonder.  

Aan het einde van de opsomming zegt Paulus “dat wie zulke dingen doen, het Koninkrijk van God niet 
zullen beërven.” Uit de werkwoordsvorm blijkt dat het hier niet gaat om gelovigen die soms uit zwak-
heid in één van deze dingen vallen, daar verdriet van hebben en er weer uit opstaan. Voor hen geldt 1 
Johannes 1:9: “Als wij onze zonden belijden: Hij is getrouw en rechtvaardig om ons de zonden te ver-
geven en ons te reinigen van alle ongerechtigheid.” In vers 21 heeft Paulus het over mensen die in 
zulke dingen leven, die er zich in wentelen, voor wie het een levensstijl is geworden. 

De vruchten van de Geest 

22 De vrucht van de Geest is echter: liefde, blijdschap, vrede, geduld, vriendelijkheid, 
goedheid, geloof, zachtmoedigheid, zelfbeheersing. 23 Daartegen richt de wet zich niet.  

Na de “werken van het vlees” geeft Paulus een 
opsomming van de “vrucht van de Geest”. Het 
woord “vrucht” laat al zien dat het geen eigen 
prestatie is. Het is de Heilige Geest die dit laat 
groeien. Verder valt op dat er gesproken wordt in 
enkelvoud. Niet vruchten maar vrucht. Dat bete-
kent dat de negen kenmerken die er na volgen 
een eenheid zijn en niet los verkrijgbaar. Sommi-
ge mensen hebben van nature bepaalde kenmer-
ken al. Maar als het echt van de Heilige Geest is 
dan worden ze alle negen zichtbaar. Juist in de-
genen die je van nature niet liggen wordt zichtbaar dat het van de Heilige Geest afkomstig is. 

Hoe ontstaat de vrucht van de Geest? 

24 Maar wie van Christus zijn, hebben het vlees met zijn hartstochten en begeerten 
gekruisigd. 25 Als wij door de Geest leven, laten wij dan ook door de Geest wandelen. 

Die “vrucht van de Geest” staat lijnrecht tegenover onze oude natuur. Er moet dus op een of andere 
manier worden afgerekend met die oude natuur. De Galaten probeerden dat te doen door zich op-
nieuw onder de wet te stellen. Maar Paulus zegt: dat is het paard achter de wagen spannen. En dan 
komt hij opnieuw op het kruis. Hij zegt: toen jullie tot geloof kwamen was dat 100% door genade en 
door het offer van de Here Jezus aan het kruis. Daar was niets van jezelf bij. Nu zegt Paulus: dat geldt 
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ook voor het nieuwe leven. Je hoeft niet te proberen om uit eigen kracht je oude natuur onder con-
trole te krijgen. De Here Jezus heeft aan het kruis al afgerekend met die oude natuur. Je oude natuur 
is met Christus gestorven. Het enige wat je hoeft te doen is dat geloven, en leven vanuit het volbrach-
te werk van Christus door de Geest. Precies hetzelfde principe komen we tegen in andere brieven van 
Paulus, bijvoorbeeld: 

 

1 Als u nu met Christus opgewekt bent, zoek dan de dingen die boven zijn, waar Christus is, 
Die aan de rechterhand van God zit. 2 Bedenk de dingen die boven zijn en niet die op de aarde 
zijn, 3 want u bent gestorven en uw leven is met Christus verborgen in God. (Kolossenzen 3) 

 

11 Zo dient ook u uzelf te rekenen als dood voor de zonde, maar levend voor God in Christus 
Jezus, onze Heere. 12 Laat de zonde dan niet in uw sterfelijk lichaam regeren om aan de 
begeerten daarvan te gehoorzamen. 13 En stel uw leden niet ter beschikking aan de zonde als 
wapens van ongerechtigheid, maar stel uzelf ter beschikking aan God, als mensen die uit de 
doden levend geworden zijn. En laat uw leden wapens van gerechtigheid zijn voor God. 14 
Want de zonde zal over u niet heersen. U bent namelijk niet onder de wet, maar onder de 
genade. (Romeinen 6) 

Galaten 6:1-18   Een nieuwe schepping 

1 Broeders, ook als iemand onverhoeds tot enige overtreding komt, moet u die geestelijk 
bent, zo iemand weer terechtbrengen, in een geest van zachtmoedigheid. Houd intussen uzelf 
in het oog, opdat ook u niet in verzoeking komt. 2 Draag elkaars lasten, en vervul zo de wet 
van Christus.  

3 Want als iemand denkt iets te zijn, terwijl hij niets is, bedriegt hij zichzelf. 4 Maar laat ieder 
zijn eigen werk beproeven; dan zal hij alleen voor zichzelf stof tot roemen hebben, en niet 
voor de ander. 5 Want ieder zal zijn eigen pak dragen. 6 En laat hij die onderwezen wordt in 
het Woord in alle goede dingen delen met hem die onderwijs geeft. 

Dat wandelen door de Geest heeft gevolgen voor hoe we in de 
gemeente met elkaar omgaan. Het eerste is de manier waarop je 
omgaat met broeders en zusters die struikelen. Die moet je op 
een zachtmoedige manier weer helpen in het juiste spoor te ko-
men, beseffend dat je zelf ook kunt vallen (vers 1). Wie zelf uit 
genade leeft zal die genade ook laten zien in zijn houding naar 
broeders en zusters. 

Wie leeft met Christus is niet meer gericht op zichtzelf maar op de 
ander. Daarom staat in vers 2 “draag elkaars lasten”. Paulus zegt: 
help elkaar, bemoedig elkaar, wees elkaar tot steun. In vers 3-5 
voegt Paulus daar aan toe dat ieder mens zelf verantwoordelijk is en zich niet kan verschuilen achter 
anderen. Daarom zegt hij aan de ene kant “draagt elkaars lasten” (vers 2) en “ieder zal zijn eigen pak 
dragen” (vers 5). We zijn er toe geroepen om elkaar te helpen, maar ieder blijft voor zichzelf verant-
woordelijk voor hoe hij de Here Jezus dient. Paulus zegt: wees niet altijd kritisch op elkaar maar on-
derzoek nu eerst eens jezelf. Dan heb je al genoeg om je druk over te maken. Ten slotte geeft Paulus 
in vers 6 een concreet voorbeeld van het “draagt elkaars lasten”. Blijkbaar schortte het daar aan in 
die gemeente. 
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De wet van Christus 

Het is bijzonder dat Paulus hier aan het eind van vers 2het woord ‘wet’ in de mond neemt, maar dan 
de “wet van Christus”. Leven we dan toch weer onder de wet? Geen sprake van. Voor wie zo met 
Christus leeft komt het van binnen uit en is het een vreugde. Waar Christus woont, komt Zijn karakter 
naar boven. Voor zo iemand is de “wet van Christus” net zoals tegen een uitgehongerd iemand die 
aan een volle tafel komt te zeggen: eet! En tegen een vogel zeggen: vlieg! 

Twee akkers waarop je kunt zaaien 

7 Dwaal niet: God laat niet met Zich spotten, want wat de mens zaait, zal hij ook oogsten. 8 
Want wie in zijn eigen vlees zaait, zal uit het vlees verderf oogsten; maar wie in de Geest zaait, 
zal uit de Geest het eeuwige leven oogsten. 9 En laten wij niet moe worden goed te doen, 
want te zijner tijd zullen wij oogsten, als wij het niet opgeven. 10 Laten wij dus, terwijl wij 
gelegenheid hebben, goeddoen aan allen, maar vooral aan de huisgenoten van het geloof. 

In dit gedeelte geeft Paulus een geestelijk principe: waar je zaait, zul je oogsten. Alles wat je in je le-
ven doet, valt in twee categorieën uiteen. Het is ofwel uit de Geest, ofwel uit het vlees. En beiden 
hebben gevolgen: eeuwig leven als je zaait in de Geest en verderf als je zaait in het vlees. Op grond 
van dat principe moedigt Paulus de gemeente ook aan om goed te doen. Het zal zeker leiden tot 
oogst, ook al kost het volharding. Voor ons is de les om bij alles wat we doen na te denken: op welke 
akker ben ik nu bezig om te zaaien? 

Galaten 6:11-18   Een nieuwe schepping 

14 Maar ik zal mij volstrekt niet beroemen op iets anders dan op het kruis van onze Heere 
Jezus Christus, door Wie de wereld voor mij gekruisigd is, en ik voor de wereld. 15 Want in 
Christus Jezus heeft niet het besneden zijn enige kracht, en ook niet het onbesneden zijn, 
maar wel dat we een nieuwe schepping zijn. 

Aan het einde van de brief geeft Paulus nog een per-
soonlijk getuigenis. Tegenover de dwaalleraars die zich 
“mooi willen voordoen naar het vlees” stelt Paulus het 
kruis als enige bron van redding. Alleen door geloof in 
het volbrachte werk van Christus worden we overge-
bracht uit de duisternis in het licht. Het enige waar het 
in dit leven om draait, zegt Paulus in vers 15, is of we 
inderdaad een nieuwe schepping geworden zijn. 

Geestelijke lessen voor nu 
Wat kunnen we nu leren van de brief aan de Galaten? 
Wij leven niet in een tijd waarin dwaalleraars er op 
aandringen dat wij ons laten besnijden en weer volgens 
de wet van Mozes gaan leven. Toch is het gevaar waar Paulus op wijst er nog steeds: jezelf meer aan-
vaardbaar willen maken voor God door bepaalde dingen te doen of te laten. 

Her verraderlijke daarvan is dat het niet samengaat met genade. Van Paulus leren we dat er maar 
twee opties zijn: (a) je redding is voor 100% gebaseerd op het offer van de Here Jezus, of (b) je moet 
zelf voor 100% je redding verdienen (maar dat lukt je nooit). Er is geen tussenweg waarbij je bijvoor-
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beeld door je eigen inspanning 50% van je redding verdient en de Here Jezus de ontbrekende 50% 
aanvult. Van nature willen we dat graag, maar het is een misleidende gedachte. Toch was dat wel wat 
er bij de Galaten gebeurde. Hun vertrouwen werd steeds meer gebaseerd op de wetten die ze naleef-
den, waardoor de Here Jezus steeds meer in de schaduw kwam te staan. Daarom werd Paulus zo 
boos: zijn Heiland werd achteruitgezet. 

Bij Paulus was het anders. Paulus had geleerd hoe groot het offer van de Here Jezus is geweest, en dat 
hij daar niets aan toe kon voegen. Hij had geleerd om te leven vanuit het volbrachte werk van Chris-
tus. Paulus probeerde niet langer door God geliefd te worden, maar hij leefde vanuit het besef dat hij 
een geliefd kind van God was. Daardoor veranderde ook zijn leven. Maar uit liefde voor zijn Heer en 
van binnen uit. Niet meer als een wet die hij door veel inspanning naleefde. Als je de Galatenbrief in 
één zin zou mogen samenvatten dan is het:  

 

 

Vertrouw alleen op de Here Jezus, 

laat je in alles leiden door de Heilige Geest, 

en leef dan in volle vrijheid als kind van God. 

 


